International Federation Of Alawite Organisations **IFAO**



اتــدــــاد المنظمات العلوية العالمي

تاريخ النشر: 23 تموز 2025

بيان رسمي بشأن تقرير لجنة التحقيق في مجازر الساحل السوري

يرفض اتحاد المنظمات العلوية العالمي (IFAO) ويستنكر ما صدر خلال المؤتمر الصحفي عن ما يُسمّى بـ"لجنة التحقيق في أحداث الساحل السوري"، ويأسف لأن يأتي هذا التقرير دون الحد الأدنى من المهنية والمصداقية، متجاهلًا قرائن دامغة، ووثائق أممية، وشهادات موثقة محليًا ودوليًا.

تجاهل التقرير بشكلٍ ممنهج الطابع الطائفي للجريمة، حيث تم إنكار الأدلة الدامغة التي تثبت استهداف الضحايا بناءً على الهوية الدينية، وتكرأر ذلك في عدة بلدات بنفس النمط والأسلوب، وهو ما يشكّل تحريفًا للواقع وطمسًا متعمّدًا للحقائق.

كما أغفل التقرير المسؤولية السياسية والأمنية عن إعلان "النفير العام" عشية المجازر، ما يُعدّ عنصرًا حاسمًا في تحميل القيادة العليا المسؤولية، وفق مبدأ "مسؤولية القيادة" المعتمد في القانون الدولي الإنساني.

وتُظهر الوقائع أن ما جرى في الساحل السوري يرتقي إلى جرائم ضد الإنسانية وجرائم حرب، بموجب نظام روما الأساسي، نتيجة للقتل الممنهج واستهداف المدنيين على أسس طائفية وتدمير البنية التحتية وحرمان الضحايا من أي إنصاف.

إن توصيف الجرائم على أنها "أعمال فردية" أو "حوادث انتقام"، مع تبرئة القيادات المسؤولة عن التخطيط والتعبئة، لا يُعدّ إلا محاولة فاضحة لتزييف الحقائق وتكريس الإفلات من العقاب.

وإذ يُحمّل اتحاد المنظمات العلوية العالمي الجهات المنظمة لهذا التحقيق كامل المسؤولية الأخلاقية والقانونية عن هذا التزوير، فإنه يؤكد على الآتى:

- 1. يرفض التقرير شكلًا ومضمونًا، ويرى فيه إنكارًا للعدالة، وإهانةً لكرامة الضحايا وذويهم.
- 2. يطالب بتشكيل لجنة تحقيق دولية مستقلة، بإشراف الأمم المتحدة، للتحقيق في الجرائم المرتكبة في الساحل ومحاسبة كل من أمر وخطط ونفّذ وحرّض.
- 3. يؤكد أن ما جرى في الساحل يشكّل جريمة منظمة ترتقي إلى مستوى الإبادة الجماعية، ولا يمكن إدراجها ضمن مفاهيم فردية أو أحداث عشوائية.
- 4. يدعو المؤسسات الدولية والإعلام المستقل إلى الاطلاع على التقارير الحقوقية الموثوقة، ومنها تقارير رويترز والأمم المتحدة، التي وثّقت نمطًا ممنهجًا من الانتهاكات.
 - 5. يطالب المجتمع الدولي بتمكين الضحايا وذويهم من الوصول إلى العدالة، وحمايتهم من أي ترهيب أو انتقام.

إن صمت العالم عن المجازر، وتبييض وجه القتلة، لن يضيع حقوق الضحايا فقط، بل يهدد مستقبل العدالة في سوريا بأسرها، ويهدد جميع السوريين.

العدالة ليست ترفًّا سياسيًا، بل حق لا يسقط بالتقادم.

International Federation Of Alawite Organisations **IFAO**



المنظمات العلوية التعتاليم

Issued on: 23 July 2025

Official Statement Regarding the Report of

the Investigative Committee on the Syrian Coast Massacres

The International Federation of Alawite Organizations (IFAO) firmly rejects and condemns the outcome of the press conference held by the so-called "Investigative Committee on the Syrian Coast Events." It regrets that the report falls far short of the minimum standards of professionalism and credibility, blatantly ignoring compelling evidence, UN documents, and testimonies verified both locally and internationally.

The report systematically disregarded the sectarian nature of the crimes, denying overwhelming evidence that victims were targeted based on religious identity and that similar crimes occurred repeatedly in multiple towns following the same pattern. This constitutes a clear distortion of facts and a deliberate cover-up of the truth.

Furthermore, the report failed to acknowledge the political and security responsibility behind the declaration of a "general mobilization" on the eve of the massacres—an essential element in attributing responsibility to senior leadership under the internationally recognized doctrine of "command responsibility."

The facts demonstrate that what occurred on the Syrian coast amounts to crimes against humanity and war crimes under the Rome Statute, including systematic killings, sectarian targeting of civilians, destruction of infrastructure, and the complete denial of justice for the victims.

Describing the atrocities as "individual acts" or "personal revenge," while absolving the commanders responsible for planning and incitement, is nothing short of an outrageous attempt to distort the truth and perpetuate impunity.



International Federation Of Alawite Organisations **IFAO**



المنظمات العلوية العالمين

The IFAO therefore holds the organizing parties of this investigation fully accountable morally and legally—for this falsification, and asserts the following:

- 1. The IFAO rejects the report in both form and content, considering it a denial of justice and an affront to the dignity of the victims and their families.
- 2. It demands the establishment of an independent international investigation committee under United Nations supervision to investigate the crimes committed on the coast and to hold all those who ordered, planned, executed, or incited them accountable.
- 3. It affirms that what happened on the coast constitutes an organized crime that rises to the level of genocide and cannot be described as individual or random incidents.
- 4. It calls on international institutions and independent media to review credible human rights reports, including those by Reuters and the United Nations, which have documented a systematic pattern of violations.
- 5. It calls on the international community to ensure access to justice for the victims and their families, and to protect them from intimidation or retaliation.

The silence of the world in the face of these massacres, and the whitewashing of perpetrators, not only undermines the rights of the victims but also threatens the future of justice in Syria as a whole—and endangers all Syrians.

Justice is not a political luxury; it is a right that does not expire.